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Florica lchim: De când terminarăm cele "Şase conversaţi i" ale noastre pe 
teme teatrale şi de viaţă personală, te-am lăsat liniştit, nu ţi-am mai pus nicio 
Întrebare. Nici măcar În particular. E vremea să reluăm discuţiile. Prima Întrebare: 
ce faci prin Statele Unite, ce impresie ai despre cursurile tale, cui folosesc? Este 
o Întrebare arborescentă, cred că vezi. Şi după aceea vom reveni În ţară, la oile 
noastre. Deci Întâi: ce faci În State? 

Tompa Gabor: Am fost invitat anul trecut la o întâln i re care a putut fi 
considerată ulterior d rept un interviu, pentru că Universitatea din Cal iforn ia de la 
San Diego, cea care are cel mai amplu şi cel mai important program de educaţie 
teatrală pe lângă Yale, căuta un d irector de program la Facultatea de Regie. 

F. l . :  Ţi-a pus Dumnezeu mâna-n cap . . .  
T.G. :  Şeful catedrei de regie era suplinit de doi ani de d iverşi profesori 

intermediari , regizori, oameni de teatru . După această întâlnire, care a avut loc în 
martie 2006, spre surprinderea mea într-un fel, în luna mai m-au sunat, oferindu-mi 
această poziţie de director de programe, de fapt de coordonator al programului de 
regie. Am fost foarte onorat de această ofertă, pentru că, uitându-mă la lista 
profesorilor care au predat la această facultate şi la catedra de regie, se aflau 
Grotowski , Jan Kott, Richard Foreman, Peter Sel lars, Robert Woodruff, Robert 
Lepage şi alţi i .  Printre cei care au pus spectacole cu studenţii de acolo se numără şi 
Andrei Şerban - el a montat un spectacol în 1 990. Răspunsul meu a fost ezitant, 
pentru că, gândindu-mă la proiectele şi responsabil ităţi le pe care le am la ora 
actuală, am spus că n-aş putea să petrec 1 2  luni pe an acolo, dar nici măcar 6 foarte 
uşor. Aşa că am întrebat dacă ei acceptă ca eu să continui să fiu d i rectorul artistic 
al Teatrului Maghiar şi dacă se pot face atât cursurile cât şi sarcini le care sunt legate 
de responsabil itatea de a conduce un program cu apariţ i i le mele periodice acolo. 

F.l.:  Pe moduluri, cum ar veni . . .  
T.G.:  Pe moduluri ; trei luni cu o pauză de două luni, iarăşi o lună. Ei n u  numai că 

mi-au acceptat aceste condiţi i ,  dar au lăsat de înţeles că în politica universităţii 
activitatea creatoare a profesorilor nu este un impediment şi universitatea acordă o 
atenţie şi o importan!ă deosebită acestei laturi. Face parte din politica lor şi tine şi de 
renumele instituţiei. In momentul în care un profesor este promovat, au trei criteri i .  
Primul criteriu este activitatea profesorală, a l  doilea este activitatea de "research" 
(cercetare şi creaţie) . Şi există un serviciu, care înseamnă, de exemplu, organizarea 
unui program, participarea în diferite comisii de căutare a unor cadre didactice noi 
(search commitee) ş.a.m.d. Nu este poate destul de bine ştiut că Andrei Both predă 
la această universitate din 1 989, a fost şi şeful catedrei de scenografie, la un moment 
dat, şi anul acesta, de exemplu facultatea de design este atât de puternică, încât la 
Trienala de la Praga, dintre cei 9 reprezentanţi ai Statelor Unite 5 sunt studentii lu i de 
la UCSD (Universitatea din California de la San Diego) . Proiectul copertei Trienalei de 
la Praga a fost câştigat de o studentă de-a lui . În concursul din universitătile mondiale 
la care tematica a fost Păsările lui Aristofan, a câştigat tot o studentă de-a lui . . .  

F.l.:  N-ai cumva coperta Trienalei, s-o reproducem? 
T.G . :  N-o am. 
F.l.:  Dar Andrei o are? 
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T.G.:  Nu. Cred că numai după participarea la Trienală, numai atunci se poate . . .  
Trebuie să spun că am fost impresionat de condiţi i le din această Universitate, în 
deosebi de caracteru l colaborativ al facultăti lor din cadrul catedrei de teatru . Există 
regie, actorie, scenografie (decor şi costum'separat) , lighting design, sound design, 
regie tehnică, dans. Toate aceste facultăţi sunt într-o colaborare strânsă: studenţii 
încep să lucreze cu dramaturgii tineri încă din primul an, şi fiecare student de la 
regie are posibi l itatea de a face cel puţin 5 spectacole în cei 3 ani (pentru că este 
vorba de studi i le avansate, graduate). E un număr destul de restrâns de studenţi la 
stadiu l  avansat, de exemplu eu am 4 studenţi la regie în cei 3 ani . Termină un băiat, 
şi am luat 2 candidaţi noi care încep în toamna lu i  2007. Spre satisfacţia mea, cei 
doi băieţi pe care i-am luat pentru la anul sunt 2 băieţi care au fost admişi şi la Yale, 
şi au ales programul nostru. Vor fi 5 la anul, pentru că sunt şi 5 dramaturgi şi 5 
scenografi , 5 sau 6 designeri , adică mereu în echi l ibru numeric. 

F. l . :  Selectia este foarte dură? 
T.G. :  Selecţia este foarte dură. Anul acesta, în general ,  interviuri le au loc la 

New York sau la Chicago. Studenţii sunt încurajaţi să vină să vadă campusul ,  
pentru că în momentul în care î l  văd , se îndrăgostesc de e l ,  deoarece există patru 
scene mai bine echipate decât majoritatea scenelor europene. 

F.l . :  Chiar europene, nu numai româneşti? 
T.G.: Nu,  nu intră în discuţie scenele româneşti . Ca dotări tehnice sunt la 

n ivelul celor mai bune scene nemţeşt i .  Fiecare student face cel puţ in două 
producţii pe an (în afară de primul an în care face numai o p iesă nouă) . Există un 
Festival al pieselor noi , care se numeşte Baldwin New Play Festival şi în care se 
prezintă piesele t ineri lor studenţi la dramaturgie, în montan�a studenţilor de la 
regie. Fiecare producţie este făcută aproape în totalitate de e i .  I n  afară de maşinişti 
şi atel iere, care jumătate d in t imp sunt angajaţi ai La Jolla Playhouse - unul d intre 
cele mai importante teatre de repertoriu din Statele Unite, probabil printre primele 
1 0-1 2 teatre ca importanţă -, restul sunt studenţi . La un spectacol, luministu l ,  
sonorizatoru l ,  scenograful ,  regizorul tehnic ş.a.m.d .  sunt toţi studenţ i ,  pentru că 
asta e de fapt, obiectu l  studiu lu i  lor. O studentă de-a mea, acum a făcut un foarte 
frumos spectacol cu A douăsprezecea noapte . . .  

F.l.:  Ea fiind În anul //, cum ar veni . . .  
T.G.: Ea fi ind în anul l i  acum şi mai are un an. U n  alt student, pe care am avut 

pri leju l  să-I îndrum numai în acest trimestru de iarnă (pentru că acolo e pe 
trimestre) ,  şi care termină acum, Jerry Ruiz, a făcut un spectacol deosebit de 
frumos pe care l-am văzut numai pe DVD, cu Labirintul dragostei de Lope de Vega. 
Este un program foarte putern ic. 

F.l.: Sunt studenti cultivati? 
T.G . :  Munca lor 'de cercetare este imensă. În primul rând există posibi l ităţi 

fantastice; au nişte resurse extraordinare. Universitatea d in Cal ifornia este una 
d intre cele mai bogate un iversităţi din America, cu 1 1  campusuri . La San Diego 
este cel mai mare I nstitut de Oceanografie, Scripps, care are multe vapoare şi 
submarine ce fac cercetări în largul oceanului . Campusul este enorm şi foarte 
frumos, iar bibl ioteca universităţ i i ,  Geisel Library, are 9 etaje şi 3 subterane; cele 
3 etaje subterane sunt numai cu material vizual, adică Videoteca. 

F. l . :  Şi studenţii merg acolo? Că ea există, e una . . .  
T.G.:  Este caracteristic studenţilor de a exploata tot ce e mai bun din 

profesori , de a nu l ipsi deloc de la cursuri (au foarte multe cursuri) ,  de a aduce 
material de cercetare deosebit de bogat, legat de subiectul pe care-I studiază. Eu 
am avut un seminar despre Hamlet şi un curs care se numea "Directing Process", 
deci procesul de elaborare a concepţiei regizorale, pe tema teatrului absurdului, la 



care participă şi actori . Pentru că proiectul îl faci cum vrei tu, în jurul subiectelor 
pe care le vrei tu . Eu încerc să acopăr cele mai importante momente ale istoriei 
spectacolulu i şi ale dramatwgiei un iversale. La anul vom face Livada la seminar şi 
teatrul baroc la practicum. In afară de asta, există supravegherea producţi i lor de 
teatru de la primele repetiţii până la premieră. 

F.l.: Se fac sub ochii tăi? 
T.G. :  Da. Sigur că nu este nevoie şi nu este o cerinţă obl igatorie să stai la 

toate repetiţ i i le. Nu cred că e benefic şi ei nu doresc să fie tot t impul supravegheaţi ,  
dar momentul prezentări i concepţiei spectacolului este un moment foarte frumos, 
impresionant, din care cred că multe teatre ar putea să înveţe. 

F.l . :  Ce se Întâmplă? 
T.G.: Există o expunere a concepţiei fiecărui student creator, începând de la 

regizor la dramaturg - dacă e cazul unei montări cu piesa unuia dintre studenţii de la 
dramaturgie - scenograf, costumier, sonorizator şi luminist (sau designerul de lumini 
şi sunet). Sunt aduse nişte panouri uriaşe, cu material vizual enorm şi cu schiţele de 
decor şi costume, dar şi cu materialul vizual pe care regizorul şi scenograful îl aduc în 
sprij inul concepţiei lor, deci cam cum ar vrea să arate lumea vizuală a spectacolului . 
Eu chiar le cer acest lucru, pentru că este ştiut că o parte din teatrul american este un 
teatru bazat pe text (însă există multe lucruri foarte interesante şi în ceea ce priveşte 
teatrul total, teatrul nonverQ_al şi aşa mai departe). Sigur că există o structură foarte 
diferită de teatrul european. In teatrul de peste Ocean nu există trupe de teatru: audiţii le 
care se fac pentru un spectacol de teatru se fac şi la şcoală, cu toate că studenţii se 
cunosc foarte bine între ei. Totuşi, acest ritual de audiţii se repetă şi este benefic, pentru 
că uneori sunt surprize şi nu există practic nimic sută la sută predeterminat. 

F.l.:  Dacă sunt atât de puţini la toate secţiile . . .  
T.G.: Actori sunt peste douăzeci în cei trei ani . Adică actori sunt nouă-zece 

pe an şi există trei ani de şcoală. 
F.l . :  Şi simţi nevoia să introduci şi aici ceva din aceste bune obiceiuri? 
T.G. :  Eu m-am retras într-un fel din învătământul de aici , din mai multe motive. 

În primul rând, am avut o singură clasă de regie pe care am dus-o până la capăt, 
cu sentimente amestecate şi contradictori i .  Pentru că am pornit foarte entuziasmat 
şi cred că în primii doi-trei ani am reuşit să fac ceea ce aş fi vrut să fac, invitând 
profesori importanţi la fiecare disciplină pe care o consideram esenţială pentru 
regizori . Este vorba de clasa în care au terminat Laszl6 Bocsardi ,  Olga Barabas, 
lstvan Kovesdi şi M6nika Rusz. Din păcate, după doi-trei ani am avut unele 
divergenţe cu Institutul de la Târgu Mureş, au apărut principi i le conform cărora este 
mai importantă catedra decât studentul .  Din păcate, Facultatea de la Cluj - la 
înfi inţarea căreia am contribuit destul de substanţial, cel puţin la cea de limba 
maghiară - , în loc să fie o alternativă la cea din Târgu Mureş, s-a institutionalizat 
şi a existat o încrâncenare pentru faptul ca în fiecare an să se pornească atât 
actorie cât şi teatrolog ie, la regie renunţându-se . . .  Iar eu m-am retras un pic în 
spate, continuând prin a lucra cu studenţii (oferindu-le posibi l itatea la Teatrul 
Maghiar să participe la producţi i le teatrale) şi predând actorie de f i lm. M-am retras 
şi pentru că acest sistem bolognez în România a devenit ceva foarte particular, 
balcanic, în care actori de mâna a şaptea devin doctori şi chiar nu sunt foarte dornic 
să devin goctor printre o serie de actori care nu-şi cunosc meseria foarte bine. 

F.l. :  In S. U.A. ,  de exemplu . . .  
T.G.: . . . excelenţa profesională se echivalează cu un doctorat. Faptul că Grotowski 

sau Peter Sel lars - ca să spun nume mari - nu sunt doctori , nu contează. Nimeni n-o 
să le ceară niciodată să arate d iploma sau lucrarea de doctorat, pentru că se vede 
ceea ce fac. Creaţiile lor sunt mult mai importante decât o teză care poate fi "aranjată", 
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cum este aranjată la noi. Cunosc câţiva actori sau actriţe care şi-au publicat lucrarea 
la o editură, ca şi cum ar fi o carte. Mi se pare un lucru grotesc, ceva între Moliere şi 
Alecsandri, între Doctor fără voie, Burghezul gentilom şi Chiriţa În provincie. E un 
carnaval. Eu vreau să continui programul artistic care deja a devenit de lungă durată 
aici, la Teatrul Maghiar din Cluj ,  dar în acelaşi timp m-am bucurat să mă aflu la o 
distanţă 111are de ceea ce se întâmplă în viaţa teatrală neoeuropeană din România. 

F.l. :  In trei zile de când ai venit, cum ai perceput această agitaţie culturalo
politico-În toate felurile? 

T.G.:  Pe mine mă surprinde pasiunea cu care se dau n işte lupte în jurul unei 
confuzii de valori care s-a instaurat în teatrul românesc şi de unde mi se pare că va 
fi foarte greu de găsit o cale de ieşire, dacă lucrurile continuă aşa. Şi dacă tu spui că 
nu mi-ai pus nici o întrebare de mult t imp, cred că printre ultimele întrebări sau printre 
întrebările de atunci figura şi o provocare de a compara teatrul românesc cu teatrul 
maghiar, teatrul din Ungaria. Eu aveam o părere - şi o am în continuare - nu foarte 
pozitivă despre ceea ce se întâmplă în Ungaria în teatre, şi din experienţa mea 
personală cu spectacolele pe care le-am făcut acolo. Şi pot să spun că teatrul 
românesc se luptă din răsputeri să ajungă din urmă teatrul din Ungaria. 

F.l. :  Degringolada celui maghiar, adică . . .  
T.G.:  Deci, m i  se pare foarte grav dacă tineri actori vin şi îmi pun întrebarea: "ce 

este de fapt teatrul?". Pentru că există, într-adevăr, o ciudăţenie care încearcă să 
arate că, în fond, nu există tabere şi încearcă să împace totul sub egida unei 
republici teatrale democratice. Nimic mai greşit decât aşa ceva. Nu m-ar deranja să 
fie curente, dimpotrivă, eu cred că nu mă interesează ruptura dintre generaţi i ,  pentru 
că mi se pare falsă, plus că am cunoscut regizori în vârstă care erau foarte tineri în 
spi rit, ca de exemplu Vlad Mugur, tineri care sunt mult mai bătrâni ,  deşi au douăzeci 
şi ceva de ani, şi invers. Nu contează, tinereţea este mai mult o stare spirituală. Mă 
uimeşte, de fapt, pasiunea subculturală şi gustu l îndoielnic care a început să . . .  

F.l . :  . . .  să domine. 
T.G . :  Să câştige teren .  Lipsa de cultură, într-un fel ;  şi faptul că există o parte 

dintre oameni i ce se ocupă de teatru - ca să nu exclud nici pe cei care scriu sau 
privesc ş.a .m.d - care cred că teatrul începe şi se termină cu ei. Nu cred că este 
aşa. Distanţându-mă puţin şi în spaţiu şi în timp, lucruri le mi se par comice. Tatăl 
meu mi-a spus odată despre un fenomen teatral de atunci că dacă n-ar fi dramatic 
sau tragic, ar fi un banc. 

F.l. :  Lygubru banc! 
T.G . :  Imi pare foarte rău că lucruri le astea se creează, de exemplu, şi în jurul 

UN ITER-ulu i ,  mai ales pentru că am simţit, într-adevăr, în ani i '90, şi chiar până nu 
demult, că Gala şi tot procesul , drumul care ducea până acolo, reprezenta o reală 
sărbătoare a teatru lu i .  

F.l. :  Şi eu o simţeam la fel. 
T.G . :  Eu care nu sunt orbit şi nu mă îndrăgostesc foarte uşor de spectacolele 

mele . . .  
F.l. :  De doamne te Îndrăgosteşti mai uşor? 
T.G . :  De toamne? De toamna cal iforniană m-am îndrăgostit deja, da . . .  E bine 

să ai aceste feed-back-uri critice, trebuie să le ai ,  dar numai dacă sunt pe subiect 
ş� ��nt tot_uşi şi c� o an��it_ă drag?ste. _Pe�truA că fără această dragoste nu există 
mc1 1ntenţ1a de a 1mbunataţ1 lucrun le. Ş1 ma gandesc cu nostalgie, de exemplu, la 
momente ale Galelor UNITER, când era nominalizată şi Cântăreata cheală, iar 
premiul a fost luat de Titus Andronicus. Şi era un sentiment reconfortant pentru 
mine, deoarece am iubit foarte mult spectacolu l  lui Si lviu. Nu conta cine e premiat. 
(Erau un i i  care încercau să mă provoace cu întrebarea dacă nu mă simt 
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nedreptăţit.) Şi al trei lea care era, tot nu conta, şi al patrulea care era tot nu conta, 
pentru că nominalizările reprezentau un anumit nivel estetic, un criter iu valoric şi 
o calitate. Sigur că e bine să se mai întâmple lucruri noi, e bine să se mai confrunte 
lucrur i ,  dar totuşi ,  arbitrarul a câştigat şi el foarte mult teren. Sigur, noi trebuie să 
ne vedem de treabă, nu contează, dar există o confuzie de valori care face ca 
teatru l românesc - care era o insulă de normal itate în tot sistemul acesta 
postcomunist - să se confrunte cu o asemenea confuzia totală de valori 
pol itico-socialo-culturale. Acum s-a un iformizat cu tot ceea ce se întâmplă în 
pol itică, şi preia criza morală gravă în care se află societatea. Dar sunt şi lucruri 
pozitive care se întâmplă, cred că sunt şi în societate lucruri pozitive, iată am intrat 
în Europa. Greutăţi le abia acum încep, cred. 

F.l.: Ce faci cu "Festivalul Harag" de la toamnă? Vei fi aici? 
T.G.: Nu e Festivalu l Harag , este Festivalu l aniversări i a 2 1 5  ani de la 

înfiinţarea Teatru lu i  Maghiar din Cluj .  Bineînţeles că voi fi aic i .  Teatrul are un 
proiect predat de mai mult de un an pentru acest festival .  Acum aflu cu stupoare 
că există o intenţie de a el imina acest festival dintre proiectele importante ale 
Min isteru lu i  Cultur i i .  Un proiect pe care l-am înaintat de un an şi ceva şi am 
confi rmarea unor mari spectacole care vor veni la festival şi ar fi penibi l să nu se 
întâmple, cum ar fi Cvartet-ul l u i  Matth ias Langhoff de la Theâtre de la Vi i le din 
Paris, cum ar fi Play Strindberg al lu i  Jose Luis G6mez de la Teatro de la Abadfa 
din Madrid , Woyzeck-ul lu i  Josef Nadj , Tartuffe în regia lu i  Mikolaj Grabowski de la 
Stary Teatr d in Cracovia, Marele Sganarel/e în regia lui Viktor Bod6 de la Teatrul 
"Katona J6zsef" din Budapesta cum ar fi, probabi l ,  spectacolul Ce păcat că-i curvă 
de John Ford, care se repetă acum la Teatru l Bu landra, în regia lu i  Ducu Darie, un 
spectacol de dans d in Statele Unite. Zece zi le, zece spectacole. Şi toate astea 
într-un buget destul de decent în totalitate. 

F.l. :  Dar ţi s-a aprobat ceva până acum? 
T.G.: Nu,  deocamdată nu mi s-a aprobat. Au fost promisiuni anul trecut. Totuşi , 

este o aniversare pe care nu putem să o sărim.  Cu "Zi lele Harag" din anul trecut 
a fost ceva destul de grotesc: a fost aniversarea a 81 de ani , şase lun i  şi nu ştiu 
câte zi le de la naştere, şi 1 1  ani , 4 lun i  şi 8 săptămâni de la moarte . . .  

F.l.: Dar de ce a picat aşa ? 
T.G.: Pentru că a trebuit să amânăm cu un an, din cauza l ipsei de fondur i .  Dar 

asta nu se mai poate, pentru că este un festival internaţional ,  nemaivorbind de 
faptu l  că la anul Cluju l  va fi organizator, împreună cu Teatrul Bulandra, a 
Festivalu lu i  Uniuni i  Teatrelor d in Europa. Teatrul Maghiar din Cluj ,  care speră să 
intre şi el în Uniunea Teatrelor din Europa, lucru ce se va anunţa probabi l  acum la 
Salonic, la Adunarea Generală. 

F.l. :  Vei fi acolo? 
T.G.: Încerc să mă duc. 
F.l.: E destul de scump biletul . . . 

T.G.: Mai ales de la San Diego. 
F.l. :  Vii tocmai de la San Diego? 
T.G.:  Eu, deocamdată, beneficiez de acest privi legiu de a fi membru 

individual al UTE pentru care se plăteşte drumul de către UTE. Dacă teatrul ar 
deveni membru, atunci numai teatrul poate plăti . 

F.l . :  Nu-mi plac titluri le, le detest. Dar membru ind ividual la UTE ar pri i oricui 
ca să nu coste bi letul de avion . . .  

T.G. :  Sunt foarte puţini membri individual i :  Andrzej Wajda, Tamas Ascher, 
Si lviu Purcărete, Declan Donnel lan . . .  



F.l.: Niciun critic, bănuiesc. . .  Sper să poţi înfrânge spiritul de economie al 
Ministerului Culturii şi să organizezi Festivalul , sau ne facem de râs în faţa a 1 O teatre. 

T.G . :  Sper. Anul trecut, nu pot să mă plâng, am avut un sprijin destul de 
substanţial faţă de ultimi i  ani şi ni s-a aprobat, în sfârşit, şi continuarea acestui 
proiect, care oricum intră în cartea recorduri lor negative: de 1 O ani constru im Sala 
Studio, aici unde este acum magazia de decorur i ,  care a fost în 1 9 1 O primul studio 
de fi lm maghiar unde Sir Alexander Korda şi-a început cariera fi lmând Bank Ban. 
Nu cred că putem finisa lucrările până la sfârşitul anului 2007, pentru că festivalu l  
va avea loc între 29 noiembrie şi 9 decembrie, dacă ne ajută financiar Dumnezeu ,  
dar sperăm totuşi că până când va avea loc Festivalul UTE, care ar f i  probabil la  
sfârşit de octombrie 2008 (anul acesta, oraşu l-gazdă e Torino) , vom avea un studio 
nou şi vom putea inaugura sala chiar cu această ocazie. 

F.l. :  Eşti mai trist decât acum câţiva ani . . .  Eşti mai sceptic. 
T.G.:  Nu, sunt un pic obosit acum, am venit de câteva zile şi mă voi întoarce la 

sfârşitul luni i apri l ie pentru încă o lună, după care voi mai pleca acolo în octombrie. 
Deci, cam asta e tot ce petrec într-un an acolo. Mie mi-ar părea foarte rău dacă Teatrul 
Maghiar din Cluj ar ieşi de sub finanţarea Min isterului Culturi i ,  chiar dacă subvenţia 
pe care ne-au dat-o anul acesta mi se pare mult mai redusă decât anul trecut, şi s-ar 
putea să fie şi mai redusă. Pentru că, deocamdată, cu toate că primarul Clujului , Emil 
Bac, a fost foarte pozitiv şi a scris o scrisoare de intenţie pentru a sprij in i festivalul 
UTE din 2008, care cred că ar fi un eveniment important şi pentru oraşul Cluj, 
trecerea la finanţarea consi l i i lor locale mi s-ar părea, în cazul Teatrului Maghiar, o 
catastrofă, într-un fel. Ei nu sunt pregătiţi, nici financiar. La Sfântu Gheorghe a fost şi 
continuă un fel de tensiune între Consil iu şi teatrul pe care îl face Bocsardi ;  la noi se 
cunosc din trecut războaiele civile cu populiştii locali , care erau împotriva programului 
artistic, estetic - considerat cosmopolit - al teatrulu i .  Nu există specialişti în arta 
spectacolului la consi l i i le locale şi ar fi , după părerea mea, un dezastru dacă ei ar 
încerca să influenţeze sau să-şi exercite un fel de putere. 

F. l . :  Vezi ce s-a Întâmplat la Arad de curând, nu? Cu spectacolul lui Măniuţiu. 
T.G.: Da. Eu cred că intrarea în UTE ar însemna şi un fel de protecţie, poate. 

Adică există totuşi câteva l imite peste care nu se va mai putea trece, dat f i ind şi 
renumele teatru lu i  şi forţa ansamblului şi premi i le obţinute, dar şi aderarea la o 
organizaţie teatrală de el ită. Şi cred că păreri le în acest sens ale acelora d intre 
membrii UTE care au văzut trupa noastră, sunt destul de unanime că ea merită să 
facă parte din Uniune. 

F.l.:  Ai observat vreo deteriorare În spirit, În disciplina trupei În absenţa ta? 
T.G.:  Nu.  
F. l . :  Este de departe cea m?i discipl inată trupă d in România. 
T.G.:  Este o trupă tânără. In acest spectacol al lu i  M ihai Măniuţiu (este al 

patrulea spectacol pus de el la Teatrul Maghiar după Faust-ul lui Marlowe, după 
Woyzeck şi după Oedip) vei vedea, alături de cei lalţi actori , pe domnul Senkalszky 
care are 93 de ani .  Este, probabi l ,  unul d intre cei mai în vârstă actori activi (mai 
este o actriţă care are 96 de ani, la Stockholm, la Teatrul Dramaten . . .  ). Este a 
şaptea premieră a stagiuni i ;  urmează Nevestele vesele din Windsor. 

F.l. : Pusă de cine? 

. 
T.

_
G.:  �e Atti la_ Keresztes, apoi urmează Visul unei nopţi de vară sau Cymbelin 

m reg1a lUI Andrei Şerban, care va începe repetiţi i le în iunie, după care Si lviu 
Purcărete face Gianni Schicchi cu actorii de la teatru . Avem practic planurile şi tot 
programul de repetiţii până în 2009. 

F.l. :  2009? Tompa, mereu mă uluieşti. 
FiDMa fCHfH 


